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گروه اقتصادی - معاون مهندســی و توســعه امور زیربنایی سازمان بنادر 
و دریانــوردی گفت: احداث و بهره برداری از بندر بزرگ مکران در کنار ســایر 
توسعه های صورت پذیرفته در سواحل مکران به  دلیل موقعیت ممتاز این منطقه در 
حمل ونقل دریایی ملی و بین المللی، در ایجاد توسعه پایدار و محرومیت زدایی و 

در نهایت توسعه اقتصاد دریامحور کشور نقش بسزایی خواهد داشت.
علی فتحی با اشاره به موقعیت جغرافیایی سواحل مکران گفت: با توجه به 
واقع شــدن سواحل مکران در موقعیتی خارج از تنگه هرمز، این منطقه به لحاظ 
موقعیت استراتژیکی و ژئوپلتیکی از اهمیت خاصی برخوردار بوده و قرارگیری 
در مسیر کریدورهای تردد بین المللی دریایی، نقش بسزایی در فعال سازی کریدور 
ترانزیتی شــمال - جنوب ایفا می کند. وی ادامه داد: بر اســاس راهبرد ملی و سند 
توسعه سواحل مکران، این محدوده به  عنوان منطقه تجاری و هاب انرژی معرفی 
شده است. در همین راستا سازمان بنادر و دریانوردی علاوه  بر برنامه ریزی جهت 
توسعه بندر شهید بهشتی چابهار، مقدمات لازم جهت ایجاد بندر بزرگ )مجتمع 
بندری مکران( در منطقه کوه مبارک را نیز در دســتور کار خود قرار داده اســت. 
معاون مهندسی و توسعه امور زیربنایی سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به موانع 
توسعه مکران بیان کرد: فقدان برخورداری از زیرساخت های مناسب حمل ونقل 
شامل بزرگراه، راه آهن و فرودگاه در محدوده سواحل مکران سبب شده تا جذابیت 
و اطمینــان لازم برای حضور و مشــارکت بخش خصوصی در قالب طرح های 
ســرمایه گذاری مهیا نشود. از این رو سازمان بنادر و دریانوردی تلاش می کند تا 
با اعطای مشــوق های لازم از جمله اعمال تخفیفات تعرفه ای و سایر تسهیلات 
اعطایی زمینه لازم را برای سرمایه گذاری بخش خصوصی در بندر شهید بهشتی 
چابهار فراهم کند. فتحی ادامه داد: با وجود ابراز تمایل بخش خصوصی داخلی و 
خارجی برای سرمایه گذاری در منطقه مکران، توسعه زیرساخت های حمل ونقل 
در ایــن منطقه تا زمان حضور بخش خصوصی معطل نمانده و این ســازمان در 
خصوص سرمایه گذاری در سواحل مکران، بالغ بر ۴۴ هزار و ۱۶۷  میلیارد ریال 
و ۱۹۵ میلیون یورو تا کنون از محل منابع داخلی خود مصرف کرده اســت. برای 
بندر چابهار به  عنوان تنها بندر اقیانوســی واقع شده در سواحل مکران ۳۳ میلیون 
تن ظرفیت پیش بینی شده است که تاکنون و با احداث فاز اول توسعه آن، ایجاد 
ظرفیت ۱۲ میلیون تن آن تحقق یافته است. معاون مهندسی و توسعه امور زیربنایی 
سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه سواحل مکران در حال حاضر جزو مناطق 
کمتر توســعه یافته محسوب می شــود، افزود: با عنایت به تاکیدات مقام معظم 
رهبری مبنی بر تسریع در روند توسعه و محرومیت زدایی، ایجاد زیرساخت های 
حمل ونقل از مدتی پیش در منطقه آغاز شــده و با تلاش های دولت ســیزدهم و 
تشکیل شورای توسعه سواحل مکران، مقدمات و الزامات تحقق توسعه دریامحور 
در این خصوص نیز به  نحو مناسبی فراهم شده است. فتحی ادامه داد: متناسب با 
تکالیف و هماهنگی های صورت پذیرفته سازمان بنادر و دریانوردی به  منظور ایجاد 
بزرگ ترین بندر تجاری و نفتی در سواحل مکران واقع در منطقه کوه مبارک اقدام 
به جانمایی محدوده مورد نظر کرده و فرآیند تملک اراضی و مطالعات طراحی آن 
را در دســتور کار خود قرار داده اســت. وی خاطرنشان کرد: به  طور حتم احداث 
و بهره برداری از بندر بزرگ مکران در کنار ســایر توسعه های صورت پذیرفته در 
ســواحل مکران به  دلیل موقعیت ممتاز این منطقه در حمل ونقل دریایی ملی و 
بین المللی، در ایجاد توسعه پایدار و محرومیت زدایی و نیز در نهایت توسعه اقتصاد 

دریامحور کشور نقش بسزایی خواهد داشت.

معاون سازمان بنادر و دریانوردی مطرح کرد:

نقش بندر بزرگ مکران در توسعه 
اقتصاد دریا

گــروه اقتصــادی -بــه گفته  
کارشناســان، در شکل گیری ناترازی 
شبکه بانکی عوامل متعددی از جمله 
بنگاه داری بانک ها نقش دارد؛ ناترازی 
کــه بانک ها برای خروج از آن تا پایان 
شــهریور فرصت خواهند داشت. از 
جدیدترین طــرح دیوارنگاره میدان 
ولیعصر )عج( رونمایی شد؛ طرحی که 
در مرکز آن یک جمله نقش بسته بود. 
شعار این طرح برگرفته از سخنان رهبر 
معظم انقلاب در شهریور سال ۹۷ است 
که فرموده اند: »بانک ها غلط می کنند با 
پــول مردم برای خودشــان امکانات 

درست کنند و بنگاه داری کنند.«
بنگاهداریبانکها

بنــگاه داری بانک ها که به عقیده 
برخی از کارشناســان علاوه بر آسیب 
به چرخــه اقتصادی کشــور، عاملی 
هم بر شــکل گیری ناترازی شــبکه 

بانکی اســت؛ موضوعی که غیبی پور 
کارشــناس اقتصادی در گفت و گو با 
باشگاه خبرنگاران جوان ضمن تاکید 
بر آن گفت: در شــکل گیری ناترازی 
شبکه بانکی عوامل متعددی نقش دارند 
که یکی از این عوامل بنگاه داری برخی 

از این بانک های ناترازی است.
او گفت: پدیده بنگاه داری بانک ها 
در کشور هم ریشه در چند عامل دارد 
که برخی از آن ها ارادی و مواردی غیر 
ارادی اســت. غیبی پور ادامه داد: منابع 
آزاد و شــناور بانک ها باید در اختیار 
تولید قرار گیرد، اما زمانی که این منابع 
منجمد و به ســمت بنگاه داری های 
بانک هــا رود حاصــل آن ســبب به 
وجــود آمــدن برخی از مشــکلات 
اقتصــادی برای بخش های مختلف و 
حتی خود بانک ها خواهد داشــت. در 
کل بنگاه داری بانک ها سبب می شود 

منابع به سمت سرمایه گذاری، تولید و 
اشــتغال نرود و علاوه بر شکل گیری 
ناترازی حتی می تواند آن را تشــدید 
کند؛ ناترازی شبکه بانکی که می تواند 
قلب اقتصاد کشــور را دچار مشکل 
کند. پیش از این نیز دیگر کارشــناس 
اقتصادی، شقاقی به باشگاه خبرنگاران 
جوان گفته بود: در نظام بانکی کشور با 
یک سه گانه ناممکن مواجه هستیم. او 
در ادامه می گوید: در سه گانه ناممکن 
نظام بانکــی، بانک ها از دولت مجوز 
خلق پول و جذب سپرده های مردم را 
دارند در ضلــع دیگر مثلث نرخ بهره 
حقیقی در اقتصاد ایران منفی است و در 
ضلع سوم به بانک ها اجازه بنگاه داری 
داده شده ماحصل این سه گانه ناممکن 
این شده که اول بانک ها به دلیل فضای 
نرخ حقیقی منفی تمایلی به تسهیلات 
دهی به بخش خصوصی ندارند و خلق 

پول و جذب ســپرده های مردم عمدتا 
به سمت بنگاه های زیر مجموعه خود 
بانک ها رفته اســت و نکته آخر هم به 
سبب این بانک ها تخصص بنگاه داری 
ندارند عمدتا این قسمت هم به منابع 
منجمد و بلوکه شــده تبدیل شده و در 
نهایت خروجی این موارد به ناترازی 

شبکه بانکی ختم شده است.
تحمیلتــورمبهاقتصادبا

ناترازیشبکهبانکی
شقاقی در ادامه اظهار کرد: مفهوم 
ناترازی هم این است که اکنون شبکه 
بانکی ما دارایی های زیاد دارد، اما این 
دارایی ها سیالیت ندارد.او افزود: وقتی 
بانک ها به سبب این سه گانه ناممکن 
درگیر ناترازی شده اند مجبور می شوند 
برای پوشــش این ناترازی خود یا از 
بانک مرکزی اضافه برداشــت داشته 
باشــند یا به خلق پول مضاعف ادامه 

دهنــد که نتیجه هر دو این کار رشــد 
نقدینگی و تحمیل تــورم در اقتصاد 
اســت.بنا به گفته کارشناسان یکی از 
عوامل موثر بر تــورم همین ناترازی 
بانک هاســت، بر همین اساس بانک 
مرکزی سیاست رفع ناترازی بانک ها 
را در دســتور کار خود قرار داده است. 
در همین راستا هم محمد رضا فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی در اردیبهشت 
ماه امسال اعلام کرده بود که بانک های 
ناتراز تا پایان شهریور فرصت دارند تا 
از این وضعیت)ناترازی(خارج شوند و 
در غیر این صورت باید منتظر عواقب 

آن باشند.
عــدمامکانمهــارتورمدر
بلندمدتمدتباتداومناترازی

شبکهبانکی
او همچنیــن درخصوص دیگر 
علل ناتــرازی بانک ها هم گفته بود: با 

توجه به اینکــه ۸۸ درصد تامین مالی 
کشــور توسط بانک ها انجام می شود، 
بنابرایــن دولت یکــی از دلایل مهم 
ناترازی بانک هاســت. فرزین کفایت 
ســرمایه و اضافه برداشت بانک ها از 
بانک مرکــزی را دیگر علت ناترازی 
بانک ها می داند و معتقد است چنانچه 
ناترازی بانک ها مرتفع نشــود و اجازه 
خلق پول و رشــد نقدینگی داده شود 
امکان مهــار تورم در بلندمدت وجود 
نخواهد داشت.حالا طبق اتمام حجت 
بانک مرکــزی، بانک هــای ناتراز تا 
پایان شــهریور ماه فرصــت دارند تا 
مشــکل ناترازی را که تاثیر نامطلوبی 
در شــاخص های کلان اقتصــادی از 
جملــه تورم دارد برطرف کنند در غیر 
این صورت بنابر گفته رئیس کل بانک 
مرکزی باید منتظــر عواقب اقدامات 

خود باشند.

گروه اقتصــادی - جایگزینی 
نیروگاه هــای بــا راندمــان پاییــن با 
نیروگاه های با راندمــان بالا از ابتدای 
دولت در دســتور کار قــرار گرفته و 
در آخریــن خبرها نیز اعلام شــده که 
ارتقای تــوان و راندمان نیروگاهی در 
۶۰ نقطــه اجرایی می شــود.در حال 
حاضر ســهم تولید گاز در تولید برق 
کشور قابل توجه اســت به طوری که 
حدود ۸۲  درصــد از برق نیروگاه های 
حرارتی کشــور در سال ۱۴۰۰ توسط 
گاز و مابقی توسط سوخت مایع تولید 
شده، به عنوان مقایسه در کشور آمریکا 
در سال ۲۰۲۱ حدود ۳۶ درصد از برق 
تولیدی نیروگاه هــای حرارتی با گاز 
طبیعی و یک درصد توسط سوخت مایع 
و مابقی توســط زغال سنگ تولید شده 
است. وجود منابع عظیم گاز درکشور ما 
و ایجاد زیرساخت های عظیم و پرهزینه 
انتقال گاز درتقریبا کل کشور به طوری 
کــه قریب به اتفاق نیروگاه ها متصل به 
شــبکه انتقال گاز هستند و در هر نقطه 
از کشــور که احداث نیروگاه جدیدی 

برنامه ریزی شود تامین گاز آن با هزینه 
اندک قابل انجام است این فرصت مغتنم 
را برای صنعت برق کشور ایجاد کرده 
اســت که توسعه ظرفیت نیروگاه های 
کشور را در آینده برمبنای نیروگاه های 
سیکل ترکیبی راندمان بالا برنامه ریزی 
کند و بــه تدریج با بازنشســته کردن 
نیروگاه های قدیمی تر متوسط راندمان 
شبکه بهبود یابد.در خصوص راندمان 
نیروگاه ها باید گفت که درحال حاضر 
متوسط راندمان ســالانه نیروگاه های 
کشــور بیش از ۳۹.۶ درصد اســت. 
نیروگاه های سیکل ترکیبی با راندمان 
بیــش از ۵۵ درصــد در کشــور فعال 
هســتند، معمولا  در فصل زمســتان از 
نیروگاه های فرســوده با راندمان ۱۷ یا 
۱۸ درصد که سهم کوچکی از ظرفیت 
نیروگاه های ایران را دارند، استفاده نمی 
شــود و بهره برداری از این نیروگاه ها 
فقط در زمان اوج مصرف تابســتان که 
تقاضای برق افزایش پیدا می کند جهت 
کمک به افزایش تولید صورت می گیرد.
بــا به مــدار آمدن بخــش بخار 

نیروگاه های ســیکل ترکیبی راندمان 
نیروگاه هــا به بالای ۴۰ درصد افزایش 
می یابــد. آنطور که اعلام شــده قرار 
اســت راندمان نیروگاه ها  سالانه ۰.۷ 
درصد افزایش پیدا کند. طبق گفته های 
پیش آهنگ - مدیرعامل شــرکت مادر 
تخصصی بــرق حرارتــی - در حال 
حاضر راندمان نیروگاه های کشور ۳۹.۶ 
درصد اســت که با به مدار آمدن بخش 
بخار نیروگاه های ســیکل ترکیبی این 
عدد به بالای ۴۰ درصد افزایش می یابد.

به گفته وی  دو ســال پیش موفق 
شــدیم ۱۰۳۵ مــگاوات واحدهــای 
موجود را ارتقاء دهیم، از ۱۳۲ نیروگاه 
و ۶۴۰ واحد نیروگاهی در کشــور ۶۸ 
درصد مالکیت خصوصی و ۳۲ درصد 
مالکیت دولتی دارند که با همکاری های 
صورت گرفته موفق شدیم تابستان را به 

خوبی پشت سر بگذاریم.
مدیر عامل شرکت برق حرارتی 
اعلام کرد که برنامــه های متعددی را 
برای نیــروگاه های بــا راندمان پایین 
در دســتور کار داریم، به طور مثال در 

بندرعباس نیــروگاه دو کوهه و زرند 
کرمان و نیروگاه ســهند در دستور کار 

برای افزایش راندمان قرار دارند.
ارتقــایتــوانوراندمان
نیروگاهیکشــوردر۶۰نقطه

کشوراجراییمیشود
مجید عمیدپور رئیس پژوهشگاه 
نیرو نیز به تازگــی از ارتقای راندمان و 
ظرفیت نیروگاهی کشور با بهره مندی 
از توان پژوهشگران صنعت آب و برق 
و شــرکت های فناور و دانش بنیان خبر 
داد و گفت: به منظور پیشــبرد این امر، 
حدود ۶۰ نقطه نیروگاهی شناسایی شد 
و با همکاری شــرکت برق حرارتی و 
نیروگاه های کشــور این مهم در ابعاد 
گسترده تری انجام می شود.به گفته وی 
پژوهشگاه نیرو در حوزه بهره وری در 
بخش تولید، انتقال و توزیع فعالیت های 
موثری را صورت داده است که می توان 
به ارتقا ظرفیت تولید نیروگاه های گازی 
با انجام برخــی اصلاحات در پره های 
توربین های نیروگاهی اشــاره کرد.   با 
تحقق این مهم تــوان توربین V۹۴ به 

حدود ۱۰ مگاوات افزایش یافت،   این 
فرآیند در کل دنیا بی ســابقه اســت. به 
عبارت دیگر پژوهشگران پژوهشگاه 
نیرو با همراهی یک شرکت دانش بنیان 
موفق به اعمال تغییرات در توربین های 
نیروگاه های گازی شدند که با افزایش 
راندمان و بهــره وری نیروگاه ها همراه 
شــد.طبق اعلام رئیس پژوهشــگاه 
نیرو افزایــش ۱۰مگاواتــی راندمان 
نیروگاهی، مستلزم سرمایه گذاری قابل 
توجهی اســت اما این امــر با کمترین 
ســرمایه گذاری و انجــام تغییراتی در 
نیروگاه های  پره هــای توربین هــای 
گازی محقق شد. به منظور پیشبرد این 
امر، حدود ۶۰ نقطه نیروگاهی کشــور 

شناســایی شــد و با همکاری شرکت 
برق حرارتی و نیروگاه های کشور این 
مهم در ابعاد گسترده تری انجام می شود. 
هم اکنون این فرآیند در شــش نیروگاه 
ســیکل گازی به سرانجام رسیده و در 
چنین شرایطی به توان تولید نیروگاه های 
کشور به صورت ویژه افزوده می شود.

بــا افزایش تــوان نیروگاه هــا و از رده 
خارج کردن نیروگاه های فرســوده نه 
تنهــا می توان میزان تولیــد را افزایش 
داد بلکه میــزان راندمان نیروگاه ها نیز 
افزایش پیدا می کنــد، دولت فعلی نیز 
برنامه جایگزینی نیروگاه های فرسوده 
را با راندمان بالا در دســتور کار دارد که 

می توان نسبت به آن امیدوار بود.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- سخن گفتن از 
قانونی که باید تا به امروز نهایی و ابلاغ 
می شــد، اما حتی سخنگوی اقتصادی 
دولت هم از آخرین وضعیت آن دقیق 
خبر ندارد و شــاید این برای بسیاری 
از مخاطبــان تکــراری و کلافه کننده 
باشــد. بله صحبت از قانون واردات 
خودرو های کارکرده به کشــور است 
که در روز های پایانی تیرماه از ســوی 
رئیس مجلس به رئیس جمهور ابلاغ 
شد و قرار بود ظرف یک ماه، آیین نامه 
پیشنهادی آن توسط وزارت صمت در 
هیات وزیران بررسی و برای اجرا، ابلاغ 
نهایی شود؛ پیشنهادی که چندین هفته 
اســت، از خیابان سمیه راهی پاستور 
شــده، ولی گویا هنوز فرصت رسیدن 

به هیات وزیران را پیدا نکرده است.
آن گونه که پیش از این رشــیدی 
کوچی، نماینده مجلس گفته بود: آیین 
نامه پیشــنهادی وزارت صمت موارد 
بسیار مهمی را مد نظر قرار داده و شامل 
هشت ماده است. از جمله مواد مهم آن 
می توان به ســن خودروی کارکرده از 
یک روز تا سقف پنج سال هنگام ورود 
به گمرک؛ اجازه واردات به اشخاص 
حقوقی و اشخاص حقیقی بدون ثبت 
سفارش و اینکه سقف دلاری و سقف 
حجم موتور در نظر گرفته نشده است، 

اشاره داشت.
سید احســان خاندوزی در مقام 
ســخنگوی اقتصادی دولت سیزدهم 

پیرامــون این موضوع که با گذشــت 
چندین هفته از ابــلاغ قانون مجلس 
مبنــی ورود خودرو هــای کارکرده، 
همچنــان خبری از تعیین تکلیف این 
قانون در دولت نیست، اظهار داشت: با 
توجه به اینکه نیاز کشور، مساله تامین 
خودروســت، تکلیف قانون گذار هم 
واردات خودروست. در این باره، متن 
اولیه آیین نامــه واردات خودرو های 
کارکرده حدود یک ماه قبل از ســوی 

وزارت صمت به هیات دولت ارسال 
شد. چند جلسه در کمیسیون زیربنایی 
هیات دولت مورد بررسی قرار گرفت. 
به جهت اینکه ملاحظات فنی ناظر به 
استاندارد های آلایندگی، میزان مصرف 
ســوخت، خدمات پــس از فروش و 
تامین قطعات، داشــتن نمایندگی در 
داخل کشور و احراز سن خودرو باید 
در نظر گرفته شود، چون خودرو هایی 
در گمرک ابراز شد که واقعا شرایط را 

نداشتند و یا به لحاظ سقف قیمتی که 
برای واردات خودرو وجود داشــت، 
به غلط و بــه دروغ ارزش خودروی 
پایین ترین نسبت به عدد واقعی اظهار 
می کردند که قرار بود قبل از اینکه آیین 
نامه اجرایی شود، این مفاد حل و فصل 
شود. مساله ارزی هم که اشاره داشتید، 
از ســمت بانک مرکزی مطرح است. 
امید ما این اســت که تــا مهر به پایان 
نرسیده، این مصوبه را در هیات دولت 

هم داشته باشیم.
آن گونــه کــه از صحبت های 
سخنگوی اقتصادی دولت مشخص 
اســت، فعلا نباید منتظــر ابلاغ قانون 
ورود خودرو های کارکرده از ســوی 
دولــت باشــیم، چون مشــکلات و 
مســائلی در این میان مطرح است؛ از 
جمله این مســائل که به نظر می رسد 
تا حدودی وزنه سنگین تری نسبت به 
سایر موارد دارد، چالش تامین ارز این 
خودرو ها و چراغ ســبز بانک مرکزی 
اســت. موضوعی جدی که با توجه به 
جزئیات آیین نامه پیشنهادی وزارت 
صمت مبنی بر اجازه واردات خودروی 
کارکرده به ازای هر کد ملی توسط هر 
شخص ایرانی، آزمون سختی را پیش 

روی سیاســت گذار ارزی گذاشــته 
است که مبادا افسار بازار ارز از دستش 
رها شــود؛ بازاری که تابستان تقریبا با 
ثباتی را با اجرای سیاست تثبیت ارزی 
و اقتصادی بانک مرکزی پشــت سر 
گذاشته اســت. هرچند ناگفته نماند 
که مخالفان ایــن نگرانی بر این نکته 
تاکید دارند که چگونه تامین ارز برای 
واردات کامل قطعــات خودرو های 
مونتاژی به کشــور باعث برهم زدن 

ثبات بازار ارز نمی شود؟
اما از این مساله که بگذریم، یکی 
از نکات قابل تامل در پاسخ خاندوزی 
در خصوص این که چرا طولانی شدن 
بررســی آیین نامه پیشنهادی وزارت 
صمت بــرای واردات کارکــرده ها، 

مربــوط به خودرو هایی اســت که به 
نظر می رســد به گمرکات ابراز شده و 
دارای سن بیشــتر از پنج سال هستند 
و حالا دولــت پیش از ابلاغ آیین نامه 
به فکر چاره اندیشــی بــرای این نوع 
از خودروهاســت. اساســا این سوال 
مطرح می شــود که وزیــر اقتصاد از 
کدام خودرو های کارکرده ابراز شــده 
به گمرکات ســخن می گویــد؟ آیا 
در حالی که هنــوز آیین نامه نهایی و 
ابلاغ نشده است، گروهی برای آوردن 
خودرو هــای کارکرده بــه گمرکات 
کشور، آســتین همت بالا زده اند؟ که 
اگر پاســخ مثبت باشد، این اقدام جای 
ســوال از نهاد های ناظر دارد که آیا این 

رویه قانونی بوده است؟

در بخــش دیگــری از پاســخ 
سخنگوی اقتصادی دولت، به این ابهام 
می رســیم که خودرو های کارکرده از 
یک سقف قیمتی باید برخوردار باشند. 
این گزاره در حالی اســت که پیشــتر 
روایت یک نماینده مجلس آیین نامه 
ارسالی وزارت صمت به هیات دولت 
بــرای واردات خودرو های کارکرده، 
حاکی از این بود که برای این خودروها، 
نه ســقف قیمت و نه ســقف حجم 
موتور مطرح شــده اســت؛ اما به نظر 
می رســد قرار است برای خودرو های 
کارکرده نیز سقف قیمت تعیین شود و 
سخنگوی اقتصادی دولت به آن اشاره 

داشته است.
در پایان با نگاهی به تجربه ضعیفی 
کــه در روند قطره چکانــی واردات 
خودرو هــای صفر کیلومتر توســط 
وزارت صمت در شش ماه اخیر شاهد 
بودیــم، این نگرانی وجود دارد در این 
شرایط که به نظر می رسد تعیین تکلیف 
قانون دولت برای واردات کارکرده ها 
به شروع پاییز برسد، با عدم همکاری 
بخش مختلف ارزی و بانکی، سازمان 
استاندارد و گمرکات با واردکنندگان 
خودرو های کارکرده به کشــور، عملا 
اهداف اصلی این قانون محقق نشــود 
و دود بی توجهی مســئولان مرتبط در 
اجرای این قانون مهم به چشم مردمی 
برود که همچنان باید هزینه بســیاری 
بابــت خرید خودرو هــای با کیفیت 
غیرقابل قبول تولید داخل و یا مونتاژی 

بدهند.

سخنگوی اقتصادی دولت پاسخ داد؛ 

»واردات خودروی 
کارکرده« معطل چیست؛ 

مشکل تامین ارز داریم؟
چند روز تا پایان نیمه نخست سال باقی مانده، اما هنوز خبری از اجرای یک قانون مهم خودرویی در دولت 

نیست. خاندوزی در این باره با اشاره به مساله ارزی در بانک مرکزی گفت: امید ما این است که تا مهر به پایان 
نرسیده، این مصوبه را در هیات دولت هم داشته باشیم.

گروه اقتصادی - آیا شبکه بانکی 
که سابقه خوبی در پرداخت تسهیلات 
نهضت ملی مسکن و تحقق مهم ترین 
شــعار اقتصادی دولت ندارد، حالا در 
عمل به دستور رئیس جمهور مبنی بر 
صفر شــدن صف وام ازدواج تا پایان 
تابستان، کارنامه قبولی دریافت خواهد 

کرد یا خیر؟
رقم وام ازدواج هر ساله در قانون 
بودجه تعیین و مصوب می شــود، به 
گونه ای که برای ســال جاری نیز این 
وام بــا افزایش رقم ۱۸۰ میلیون تومان 
رســید. همچنین برای زوج های زیر 
بیست و پنج ســال و زوجه های زیر 
بیست و سه ســال مبلغ ۲۲۰ میلیون 

تومان مصوب شد.
اما این خبر خوش برای افرادی که 
تازه ازدواج کرده اند با چالش هایی نظیر 
پاسخ گویی بانک ها و الزاماتی همچون 
داشــتن چند ضامن و در صف بودن، 
مواجه است؛ روندی که باعث شد در 
ســال جاری قانون گذار مصوب کند 

برای دریافت وام ازدواج، بانک عامل 
به هیچ وجه اجازه دریافت بیش از یک 
ضامن بابت پرداخت تسهیلات قرض 

الحسنه ازدواج را ندارد.
از ســوی دیگــر، بانک مرکزی 
در دســتورالعمل های مرتبــط با این 
تسهیلات به شبکه بانکی تاکید داشت: 
این وام با دوره بازپرداخت ده ساله، پس 
از اعتبار ســنجی متقاضیان تسهیلات 
مزبور باید پرداخت شود و در صورت 
عــدم تکافوی اعتبار آنهــا، به منظور 
تامین رکن ضامن، بانک ها موظفند با 
توثیق حســاب یارانه یا سهام عدالت 
متقاضیان یا بستگان درجه اول از طبقه 
اول آن ها یا سایر دارایی های مالی وی 
یا تنها دریافت یک فقره ســفته و یک 
نفر ضامن نسبت به پرداخت تسهیلات 
اقدام نمایند. بنابراین تا به اینجای کار 

به نظر می رســد رونــد دریافت وام 
ازدواج تســهیل شده است، چون یک 
متقاضی در صورت تکافوی اعتبار در 
شبکه بانکی )از طریق اعتبارسنجی( 
می توانــد بدون داشــتن ضامن، وام 
ازدواج دریافــت کنــد و اگر هم این 
شــرط را نداشت، باز می تواند با ارائه 
توثیق حســاب یارانه و یا حتی سهام 
عدالت خود یا بســتگان درجه اول و 
یا حتی ســایر دارایی های مالی خود، 
برای دریافت وام ازدواج اقدام کند. در 
نهایت حتی اگر هیچ یک از شرایط را 
هم نداشت، می تواند با یک فقره سفته 
و یک نفر ضامن، وام ازدواج را از بانک 
عامل دریافت کند. اما این توضیحات و 
شروط اعلامی از سوی بانک مرکزی 
به بانک ها، به نظر می رسد در واقعیت 
یعنی در هنگام مراجعه به شعب برخی 

از بانــک ها، چندان قابــل اجرا نبوده 
و بســیاری از مــردم را راهی صفوف 
طولانی وام ازدواج کند و بسیاری هم 
به دنبال تکمیل مدارک مدنظر شعب 
بانک ها هستند؛ مدارکی که به عنوان 
نمونه بر داشــتن بیــش از یک ضامن 
تاکید دارد! موضوعی که باعث شــد 
در تیرماه از سوی رئیس جمهور مورد 
توجه قــرار بگیرد. رئیس دفتر رئیس 
جمهــور در نامه ای به رئیس کل بانک 
مرکزی، دستور های دکتر رئیسی درباره 
پرداخــت وام ازدواج به متقاضیان را 
صادر کرد که از آن جمله، صفر شــدن 
صــف وام ازدواج تا پایان تابســتان 
ســال جاری بود. در بند ۴ به صراحت 
بیان شــده بود: صــف متقاضیان وام 
قرض الحسنه ازدواج تا پایان تابستان 

سال جاری باید به صفر برسد.

این دستور رئیس جمهور، باعث 
شد تا بانک ها با همت بیشتری نسبت 
به درخواســت وام ازدواج متقاضیان 
اقــدام کنند. اما باز هــم گزارش های 
مردمــی از همراهی نکــردن برخی 
بانک ها حکایت داشــت، تا جایی که 
بانک مرکــزی در میانــه مردادماه، با 
هشدار دوباره بانک مرکزی به ۹ بانک 
عامل اعلام کرد: بانک های عامل باید 
مراتب تســهیل پرداخت تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری 
را فراهم کنند و نباید از متقاضیان این 
تسهیلات، ضمانت های فراتر از حدود 
قانــون بخواهند.ابلاغیه ای خطاب به 
مدیران عامل ۹ بانک که تاکید داشت 
با وجود دستور بانک مرکزی، همچنان 
این بانک ها درخواست ضمانت هایی 
دارند که خارج از توان مردم است و در 

نتیجه متقاضیان همچنان چشم انتظار 
وام ازدواج هســتند. از ســوی دیگر، 
با نزدیک شــدن به روز هــای پایانی 
تابستان و پایان مهلت رئیس جمهور 
به بانک مرکزی برای صفر شدن صف 
وام ازدواج تا پایان شهریورماه، برخی 
مخاطبان تابناک از عدم تعیین تکلیف 
درخواستشان در سازوکار دریافت وام 
ازدواج انتقــاد و گلایــه دارند. برخی 
از مشــخص نشدن شــعبه مورد نظر 
در ســامانه بانک مرکزی می گویند و 
برخی از بی توجهی شعب بانک ها به 
الــزام یک ضامن گلایه دارند. البته در 
پاسخ به این گلایه ها، مدیر اعتبارات 
بانک مرکزی گفته اســت: طبق قانون 
نباید بانک ها بیش از یک ضامن برای 
وام ازدواج بخواهند، برخی از شــعب 
دو ضامن می خواســتند که با رؤسای 

شعب برخورد شــد و برخی از آن ها 
را برکنار کردیم. اگر شعبه بانک بیش 
از یک ضامن از متقاضی درخواســت 
کرد، متقاضی این تخلف را به سامانه 
۲۷۰۶ بانــک مرکزی اعلام کند. مدیر 
اداره اعتبارات بانک مرکزی همچنین 
اظهار داشــت: در اوایل تیر ماه حدود 
۴۱۴ هزار تن در صف وام ازداوج قرار 
داشتند و پس از دستور رییس جمهور 
و پیگیری های بانک مرکزی این صف 
به رغم اینکه در تیر ماه تا شــهریورماه 
بیشــترین میزان ثبت نامی را داشتیم، 
۱۰۰ هــزار تن کاهش پیــدا کرده و 
انتظار می رود با همکاری شبکه بانکی 
ایــن صف به مــرور کاهش پیدا کند.  
اگر بخواهیم امــروز صف را به صفر 
برســانیم ۱۳۷ همت منابع لازم است 
که پیش بینی ما این اســت که بانک ها 

تا پایان سال ۱۴۴ همت منابع را جذب 
کنند و بتوانند تســهیلات را پرداخت 
کند؛ لذا امید اســت مانند سنوات قبل 
بانک ها همکاری لازم را داشته باشند و 
تا پایان سال این سهمیه محقق خواهد 
شد. بنابراین باید منتظر ماند و دید، آیا 
شبکه بانکی کشور که سابقه خوبی در 
پرداحت تسهیلات نهضت ملی مسکن 
ندارد، حالا در عمل به دســتور رئیس 
جمهور مبنی بر صفر شــدن صف وام 
ازدواج تا پایان تابستان، کارنامه قبولی 

دریافت خواهد کرد یا خیر؟
آزمونی مهم پیش روی بانک ها 
که در ســمت مقابل آن ها، متقاضیانی 
هستند که چندین ماه درگیر بروکراسی 
و ســنگ اندازی برخی شعب بانکی 
بوده و هنوز چشــم انتظــار موافقت 
بانک ها با داشــتن یک ضامن و یا ارائه 
سهام عدالت و یا حساب یارانه هستند. 
شــرایطی که بانک مرکزی به بانک ها 
ابلاغ کرده بود، اما در اجرا با کم توجهی 

برخی بانک ها مواجه شده است. 

روزشمار برای عمل به دستور رئیس جمهور؛

صف وام ازدواج تا پایان هفته، صفر می شود!

راندمان نیروگاه ها افزایش می یابد

آنگونهکهازصحبتهایســخنگویاقتصادیدولتمشــخصاســت،فعــانبایدمنتظر
اباغقانونورودخودروهایکارکردهازســویدولتباشــیم،چونمشکاتومسائلیدر
اینمیانمطرحاســت؛ازجملهاینمســائلکهبهنظرمیرســدتاحدودیوزنهسنگینتری
نســبتبهســایرموارددارد،چالشتامینارزاینخودروهاوچراغسبزبانکمرکزیاست.

اسحـق ارزانـی

نقش بنگاه داری بانک ها در ایجاد ناترازی چیست؟


